
Která stavba v mém regionu by měla být restaurována z fondů EU? 

  

Vimperk, okázalé město pod Boubínem. Nevelké, avšak historicky velmi cenné místo. 

Vždyť zdejší rozsáhlý zámek vlastnily hned tři významné rody – Rožmberkové, 

Eggenberkové a Schwarzenberkové.  

Ale začněme od začátku, v polovině 13. století byl (původně hrad) postaven na skále 

Purkartem z Janovic, jako ochranný hrad Zlaté solné stezky, která vedla z německého Pasova 

do celého vnitrozemí. Následujících dvě stě let se o hrad vzorně staral rok Kaplířů se Sulevic. 

Dalším historickým pilířem je 16. století, kdy vlastníkem byl již zmiňovaný rod 

Rožmberků. 

A hrad se přestavbou měnil na renesanční sídlo Petra Voka. Následující rod Eggenberků 

zámek zanedbával a panství upadalo. Po vymření eggenberků převzal sídlo Adam František 

Schwarzenberk, který se postaral o důkladnou přestavbu zámku. V držení hlubocké větve byl 

až do roku 1948, kdy byl zámek podle zákona „Lex Schwarzenberg“ zestátněn.  

V tomto období začíná státní „smysluplné“ a smutné využití zámku. Přes armádní 

kasárna, městské kanceláře, sklady, sýpky až po byty Správy Národního Parku. Zámek začíná 

chátrat a na své si přijdou i vandalové. Pro mnoho Vimperáků se pustnoucí zámek stává noční 

můrou. Jenže nikdo neví, jak dál. Zámek si mezi sebou přesouvají majitelé jako horkou 

bramboru. Je neuvěřitelné, že konečně nyní po 25 letech se „brambora“ objevila ve správných 

rukou a byla svěřena Národnímu památkovému ústavu, který slibuje, pakliže budou finance, 

megalomanské opravy. Rozsáhlá rekonstrukce je předběžně vyčíslena na sto milionů korun. 

Zásadním problémem tedy je, kde sehnat na opravy nemalé peníze. Město potřebné finance 

nemá, zadlužit se nechce. Stát šetří, kde se dá. A Vimperk je malé město, i kdyby přispěl 

každý občan, nenaspoříme tolik, kolik potřebujeme. Někteří obyvatelé propadají zoufalství a 

už ani nevěří, že by se zámek někdy opravil, druzí se s nadsázkou vyjadřují, že by se toho 

zázraku, kdy bude zámek zrekonstruován, chtěli dožít.  

Takže má odpověď, na zdánlivě těžkou otázku, je jednoduchá! Jaká památka v mém 

regionu by měla být restaurována z fondů EU? Mám jasného vítěze. Zámek v mém rodišti. 

Zámek ve Vimperku. Myslím, že to není jen můj sen, vidět opravený „skvost“ Vimperka, je to 

snem nás všech, nás Vimperských.  
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